
 

بیش از 5000 بیمار سرطانی 

در خراسان شمالی
مدیر انجمن سرطان خراسان شمالی و بنیانگذار انجمن 
سرطان استان، گفت: سموم غیر استانداردی که به طور 
ناشیانه برای سبزی  و میوه ها استفاده می شود، بیشترین 
عامل بیماری سرطان است. کشاورزانی داریم که بدون آموزش 
گاهی سمومی را که از جهاد کشاورزی می گیرند و امروز بر  و آ
روی میوه، صیفی و سبزیجات می پاشند و فردا همان ها را 
می چینند و برای فروش روانه بازار می کنند و این در حالی 
است که باید تا 15 روز محصول را جمع آوری نکنند تا اثرات سم 
از بین برود اما متاسفانه فردای بعد از سمپاشی وارد بازار کرده 
و مردم مصرف می کنند و بیمار می شوند. حمید حریری در 
کنون حدود 5 هزار و 180  گفت وگو با  ایلنا، اظهار داشت: هم ا
بیمار مبتلا به بیماری سرطان داریم که از این آمار 2 هزار و 176 
نفر زن هستند و خراسان شمالی استانی کمتر برخوردار است 
و مردمش فقیرند. متولیان امر سلامت هم به فکر غربالگری 
و پیشگیری این بیماری نیستند و آن طوری که باید و شاید 
کنون  تجهیزات در اختیار مردم قرار نمی دهند. او گفت: هم ا
کلینیکی در بخش خصوصی هزینه بالایی دارد  خدمات پارا
از جمله ماموگرافی، سونوگرافی، کولونوسکوپی، آندوسکوپی، 
سی تی اسکن و ام آرآی به قدری در بخش خصوصی گران 
هستند که مردم توان مالی ندارند برای پیشگیری و غربالگری 
اقدام کنند. حریری با بیان اینکه برای پیشگیری و غربالگری 
برای چند نوع سرطان مثل روده بزرگ و برس و سرویکس و 
دهانه رحم داریم تلاش می کنیم  کلاس و کارگاه آموزشی برگزار 
کز درمانی  کنیم، افزود: ولی باید پیشگیری و غربالگری در مرا
دولتی هم انجام بشود که مردم فقیر روستایی هم بتوانند 
غربالگری شوند. گاهی نیز اقدامات تشخیص بیماری روده 
بزرگ در بیماران تشخیص داده می شود اما آنها هزینه  پرداخت 

کولونوسکوپی را ندارد.

لی   خشکسا
بلای جان تولیدکنندگان سبزوار

، اظهار تاسف  مدیر بخش شیلات جهاد کشاورزی سبزوار
کز  کرد که »مشکلات مربوط به اخذ پروانه بهره برداری مرا
پرورش ماهی در استخرهای دومنظوره که عمدتا ناشی از 
ضوابط نظام دامپزشکی برای صدور پروانه بهداشتی به 
خصوص مساله حرایم است باعث شده که دسترسی پرورش 
دهندگان به خدمات بیمه ای و تسهیلات بانکی با مشکلاتی 
همراه باشد.« محمدعلی اسلامی با اشاره به مشکلات پیش 
روی تولیدات خاویار در مناطق غیر ساحلی از جمله سبزوار 
کز تولید به دلیل روند رو به رشد  افزود: تامین آب مورد نیاز مرا
خشکسالی و کاهش سطح آب های زیرزمینی از جمله چاه ها 
و قنوات با مشکل روبرو است. باید استفاده از تجهیزات و 
کز  فناوری های روز دنیا در زمینه تصفیه و باز گردش آب در مرا
تولید مورد توجه قرار گیرد و با توجه به  هزینه بر بودن فناوری، 
منابع مالی لازم جهت این کار پیش بینی و در اختیار پرورش 
دهندگان قرار داده شود.  مدیر بخش شیلات جهاد کشاورزی 
سبزوار، میزان اشتغال در چهار مرکز با ظرفیت 86 تن در سال 
را نیز 10 نفر به صورت مستقیم و 15 نفر به طور غیر مستقیم 
کز جدید این تعداد  دانست و گفت: در زمان شروع به کار مرا

قطعا به دو برابر افزایش خواهد یافت.

تردد ماشین های سنگین
جدیدا در خیابان ها و اتوبان ها ماشین های سنگین زیاد 
دیده می شود. مگر قرار نیست این ماشین ها در آخر شب 
تردد داشته باشند. بیشتر تصادفاتی که در حال حاضر صورت 
می گیرد به دلیل رفت و آمد این ماشین ها در اتوبان هاست. 

مسئولان راهنمایی و رانندگی به این موضوع رسیدگی کنند.
کریمی از تهران

پل عابر
در میدان بازاردوم نازی آباد نیاز به پل عابرپیاده در دو طرف 
میدان  است. از مسئولان سازمان ترافیک و شهرداري منطقه، 

تقاضاي نصب پل عابر را داریم.
یک شهروند از تهران

گرانی و تورم
مردم از گراني مایحتاج شان خسته شده اند و واقعا از اینکه 
قدرت خرید بسیاري از اقلام ضروري را ندارند، از مسئولان 

گلایه مندند. چرا فکري براي تعدیل قیمت ها نمي شود؟
سلامت از تهران 

دوبله
در خیابان میرعماد به دلیل بودن ادارات بسیار در این 
کثرا مردم ماشین های خود را دوبله پارک  می کنند  خیابان ا
و راهنمایی و رانندگی هم خیلی به ندرت از این خیابان عبور 
می کنند و این باعث شده است  این خیابان با ترافیک روبه رو 
شود از مسئولان راهنمایی و رانندگی درخواست داریم که به 

این مساله رسیدگی کند.
یک شهروند از تهران

آرمان ملی: زمانی که اسامی ساختمان های ناایمن در 
تهران توسط دادستانی کل کشوراعلام و منتشر شد، در کنار 
نام چند مرکز خرید معروف، خوابگاه دانشجویی و مجتمع های 
مسکونی نام چند بیمارستان هم به چشم می خورد و تازه اینها 
در لیست ساختمان هایی بودند که نیاز به اقدام عاجل جهت 
گر بخواهیم بر اساس  ایمن سازی، تخلیه یا پلمب داشتند.  ا
معیارها و سطح بندی های درجه ناایمنی در نظر بگیریم، 
تعداد آن ها بسیار بالاتر رفته و هشداردهنده تر می شود. سال 
۹6 بود که یکی از اعضای شورای شهر تهران از 7۳00 ساختمانی 
که به عنوان ساختمان ناایمن شناسایی شده  اند صحبت 
کرد. همچنین اولویت بندی صورت گرفته است که بر اساس 
آن، مالکان ساختمان، هر کسی که هستند، موظفند اقدام 
کن کنند.  همین روز گذشته و بعد از آتش  به ایمن سازی اما
سوزی روز پنجشنبه بیمارستان گاندیِ تهران، بیمارستانی که 
از قرار معلوم پیشتر هم بارها اخطار ناایمنی گرفته بود، مدیر 
بحران منطقه 6 شهرداری تهران گفت که حدود ۴0 بیمارستان 
خصوصی و دولتی در منطقه 6 تهران اخطاریه ناایمن بودن 
دریافت کرده اند. مهدی خسروانی از بیمارستان هایی مثل 
امام خمینی و شریعتی نام برد که هر کدام حداقل سه اخطار را 
دریافت کرده اند و با مسئولان آنها جلسات متعددی برای حل 

مشکلاتشان برگزار شده است. 
   وزیر کشور به محل آتش سوزی رفت

روز پنجشنبه خبر آتش سوزی در بیمارستان گاندی در 
صدر اخبار حوادثی قرار گرفت که دیگر به چنین آتش سوزی ها 
و یا ریزش های گاه و بیگاه ساختمان های سست قامت خو 
کنون بیمارستان گاندی اعم از بیماران و کادر  گرفته اند. ا
، خوش شانس بودند  درمان یا مراجعان و همراهان بیمار
کسی  به  شده،  منتشر  اطلاعات  و  اخبار  آخرین  طبق  که 
آسیب جدی وارد نشد و این آتش عظیم و سرایت کننده به 
بخش های مختلف بیمارستان بدون تلفات توسط آتش 
نشانی خاموش شد. آتش نشانی و مسئولان آن گله مندند 
ساختمان های  جزو  ساختمان  »این  که  موضوع  این  از 
ناایمن بوده و 5 بار هم از آتش نشانی اخطار گرفته بود؛ ولی 
توجهی به اخطارها نکرد و امروز طعمه حریق شد.« این را 
جلال ملکی گفت؛ سخنگوی سازمان آتش نشانی و بعد هم با 
دستور دادستان تهران، یکی از معاونین دادستان و بازپرس 
ویژه در محل حادثه حاضر شدند و به منظور بررسی حادثه 
پرونده قضائی تشکیل شد. معاون اول رئیس جمهور هم برای 
پشتیبانی لازم تمام دستگاه ها را به صف کرد. محمد مخبر در 
گفت وگوی تلفنی با وزیر کشور و استاندار تهران، ضمن پیگیری 
آخرین وضعیت آتش سوزی در بیمارستان گاندی تهران، بر 
آمادگی همه دستگاه های امدادی برای رسیدگی به حادثه 
کید کرد.  او در تماس تلفنی با احمد وحیدی و علیرضا  مذکور تا
فخاری، استاندار تهران حمایت از دستگاه های امدادی 
و درمانی در پی آتش سوزی در بیمارستان گاندی تهران را 
ضروری دانست و از مسئولان مربوطه خواست تا پایان عملیات 
مهار آتش سوزی و کمک رسانی به مجروحان و بیماران، حادثه 
مذکور را پیگیری کرده و تمام تلاش خود را برای بهبود وضعیت 

موجود به کار ببندند. 

   این یک حریق عادی بود؟
اما آتش سوزی بیمارستان گاندی نظیر سایر اتفاقات و 
خ می دهد، توجه برخی مسئولان  حوادث دیگر که در کشور ر
سابق و یا کارشناسان را به عمق فاجعه مربوطه جلب کرد. لزوم 
رسیدگی و توجه عاجل و فوری به ساختمان های ناایمن و 
حساس ترین آنها یعنی بیمارستان ها در عرض یک روز بارها 
و بارها یادآوری شد خصوصا با تصاویر آتش سوزی در مقیاس 

بزرگ آن. 
کنش حسین نظری، معاون خدمات  بزرگی و ابعادی که وا
شهری شهرداری تهران را برانگیخت. او روز گذشته با بیان 
اینکه اطفای حریق به صورت کامل انجام شد و تلاش آتش 
نشانان مانع شد که به ساختمان های مجاور سرایت کند، 
توضیح داد که »موضوع مهم این بود که تصاویری که پخش 
می شد به علت نمای کامپوزیت ساختمان آتش سوزی را بزرگ 

جلوه می داد. 
با این حال این آتش سوزی یک حریق عادی بود.« او 
کنار تلاش  کافی در  حضور به موقع و امکانات و تجهیزات 
بی شائبه آتش نشانان را عاملی دانست تا حریق بدون هیچ 
خسارت جانی اطفا شود و خوشبختانه بیماران هم همگی به 

بیمارستان های معین منتقل شدند. 
اما زمانی که آتش سوزی در ساختمانی رخ می دهد بار دیگر 
کافی نبودن ابزار و امکانات آتش نشانی هم رخ می نماید؛ با این 
حال معاون شهرداری تهران این بار گفته: تانکر آب به اندازه 
کافی داشتیم و نردبان ها هم در محل بودند. تنها مشکلی که 
وجود داشت این بود که در ضلع غربی این محل ساختمانی 
وجود داشت که دسترسی آتش نشانان را برای اطفای حریق 

سخت می کرد. 
روز گذشته، احمد وحیدی، وزیر کشور در جمع خبرنگاران 
جلوی در بیمارستان گاندی حاضر شد گفت: همه چیز تحت 

کنترل است و مشکلی وجود ندارد. 

همین که وزیر کشور در محل حادثه حاضر شده و معاون 
کید کرده پرونده قضائی  رئیس جمهور هم بر پیگیری حادثه تا
تشکیل شده، همه دال بر اهمیت موضوع هستند. از سوی 
دیگر نه کسی می تواند وجود ساختمان های ناایمن در تهران 
را تکذیب کند و نه ضرورت رسیدگی به بیمارستان های ناایمن 
ج شوند. برای همین  می تواند از درجه توجه و اهمیت خار
گر به گفته معاون شهردار تهران آتش سوزی  است که حتی ا
آنقدرها هم که تصاویر کامپوزیتی نشان می دهند، بزرگ نبوده 
باشد باز هم کسی نمی تواند منکر خطری باشد که بیخ گوش 

شهروندان است. 
   جمع خطرها؛ فرونشست و ناایمنی!

که  خطر اما می تواند از زیر پای مردم شروع شود، چرا
از  ناایمن  ساختمان های  کمین  در  که  خطری  تنها 
نیست.  سوزی  آتش  است،  شهر  بیمارستان های  جمله 
که اتفاقا همین دیروز یکی از  فرونشست های خطرآفرینی 
آنها در فاصله میدان قزوین تهران و چهارراه لشکر دهان باز 
کرد می تواند زیر بیمارستانی گشوده و آن را در خود ببلعد؛ 
همان طور که مدارس زیادی تا حالا به همین علت تخلیه 
. باید  شده اند چه در تهران چه اصفهان و یا شهرهای دیگر
به این نکته توجه داشت که جمع فرونشست و ناایمن بودن 
ساختمان ها می تواند فاجعه در فاجعه بوده و به نسبت بسیار 

بیشتر از یک زلزله با ریشتر بالا خطرآفرین باشد. 
در خصوص فرونشست دیروز هم روابط عمومی شرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران اعلام کرد؛ در پی فرونشست زمین در 
، تمامی  خیابان کارگر حدفاصل میدان قزوین تا چهارراه لشکر
خطوط عبوری از این مقطع تا اطلاع ثانوی از مسیر جایگزین 

تردد خواهند کرد. 
به خاطر همین فرونشست بود که روز گذشته بی آر تی ها 
)اتوبوس های تندرو( تا اطلاع ثانوی و تا ترمیم راه و پر کردن 

فرونشست، تغییر داده شد. 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

نگاه »آرمان ملی« در خصوص لزوم رسیدگی فوری به ساختمان های ناایمن 

کند! کامپوزیت هم باشد باز هم خطرنا

افزایش تعرفه های پزشکی 
رئیس کل سازمان نظام پزشکی با بیان اینکه 
تعرفه های پزشکی مصوب شورای عالی بیمه 
باید بدون تغییر ابلاغ شود، گفت: نباید میزان 
تعیین شده به هیچ بهانه ای در سازمان برنامه 
و بودجه کاهش یابد، زیرا در غیر این صورت 
آسیب اصلی آن به مردم خواهد رسید.   محمد 
رئیس زاده در مراسم افتتاحیه پانزدهمین کنگره 
بین المللی آزمایشگاه و بالین، افزود: موضوع 
تعرفه های سال آینده در جلسه شورای عالی 
بیمه مورد بررسی قرار گرفت و افزایشی حداقلی 
در حد ۴6 درصد که کف درخواست جامعه 
پزشکی است، مورد تصویب قرار گرفت.   او ادامه 
داد: تصویب این میزان در سازمان برنامه و 
بودجه و هیات وزیران، ابلاغ آن و جبران 15 
درصد کاسته شده از تعرفه سال جاری، کمترین 
انتظار ماست.  با اعتماد 100 درصدی نسبت به 
نتایج آزمایش ها در تشخیص و درمان بیماران 
عمل می کنیم رئیس زاده افزود: از زحمات 
جامعه علوم آزمایشگاهی که چشمان بینا و نافذ 
جامعه پزشکی در تشخیص و درمان بیماری ها 
هستند و همین طور جامعه متخصصان اطفال 
که از نخستین لحظات حیات حافظ سلامت 

فرزندان این کشور هستند، قدردانی می شود. 

 محرومیت
 ۳0 هزار دانش آموز معلول

معاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش، 
با بیان اینکه علت واقعی نبود آمار بعضا به 
سامانه  در  اطلاعات  ثبت  مشکلات  دلیل 
»سیدا« و بعضا مشکلات اداری بود، افزود: 
طبق بررسی های انجام شده متوجه شدیم 
تعدادی از بچه ها  فوت کردند که والدین اعلام 
فوت نکرده بودند. برخی نیز مهاجرت کرده و 
از ایران رفته بودند و یا در شهر دیگری مشغول 
به تحصیل شده بودند. برخی نیز به دلیل 
معلولیت خاصی امکان ادامه تحصیل نداشتند. 
از این رو آمار احصا شده اولیه که حدودا 200 هزار 
نفر بازمانده از تحصیل مقطع ابتدایی را نشان 
می داد، واقعی نبود.  معصومه نجفی پازوکی با 
اشاره به اینکه سازمان بهزیستی آماری حدودا 
۳0 هزار نفری از بازماندگان تحصیل دارای 
کرد که امکان رفتن به  معلولیت به ما اعلام 
مدرسه را ندارند، توضیح داد: در حال حاضر آمار 
بازماندگان از تحصیل مقطع ابتدایی ما کاهش 
پیدا کرده است. آخرین بار به عددی حدود 
1۴0 هزار نفر بازمانده از تحصیل مقطع ابتدایی 
رسیدیم اما این آمار نیز به روز نیست و آمار اصلی 
که  بازماندگان از تحصیل خیلی کمتر است. چرا
بسیاری از این 1۴0 هزار نفر طی سال گذشته 

جذب مدرسه و آموزش شدند. 

مصرف لبنیات کمتر از نیاز روزانه
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشت ضمن تشریح آخرین اخبار از اجرای 
برنامه شیرمدرسه، گفت: به دنبال گسترش 
ابعاد طرح از نظر مدت زمان توزیع و گسترش 
به پایه های بالاتر هستیم.   احمد اسماعیل زاده 
افزود: بر اساس آخرین آمار به غیر از دو استان 
که مشکلاتی در تامین شیر استرلیزه دارند، 
در سایر استان ها این برنامه جاری است و 
دوستان ما در وزارت آموزش و پرورش در 
حال تلاش هستند تا این برنامه در آن دو 
استان هم با روال عادی اجرایی شود. به گفته 
وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل 
بهداشت، دستورالعمل برنامه شیرمدرسه به 
این صورت است که شیر با چربی 2.5 درصد 
کید بر اینکه  به دانش آموزان ارائه شود.   او با تا
مصرف لبنیات در کشور ما به اندازه یک واحد 
در روز است، اظهار کرد: این در حالی است 
کشور مصرف روزانه دو تا سه  که نیاز ما در 
واحد لبنیات است. این نیاز در کودکان و افراد 
سالمندی که مبتلا به پوکی استخوان هستند 

و زنان باردار و شیرده اهمیت دو چندان دارد. 

 نحوه استعلام کارت
 و سند مالکیت وسیله نقلیه

مدیرعامل شرکت پژوهش و توسعه ناجی 
کارت و سند  بنیاد تعاون فراجا از استعلام 
مالکیت وسیله نقلیه در نرم افزار پلیس من و 
سامانه سخا خبر داد. مهدی سید هاشمی 
مدیرعامل شرکت پژوهش و توسعه ناجی بنیاد 
تعاون فراجا اظهار کرد: از این پس استعلام کارت 
خودرو و موتورسیکلت به سامانه سخا اضافه 
شده و هموطنان می توانند با دریافت بارکد 
پستی از زمان ارسال و تحویل کارت وسیله نقلیه 

خود مطلع شوند. 
او ادامه داد: با توجه به اینکه کارت خودرو 
ک  و موتورسیکلت در زمان فرآیند تعویض پلا
ک اخذ می شود، مالکان  کز تعویض پلا توسط مرا
وسایل نقلیه تا زمان دریافت کارت جدید به 
عنوان سندی که مالکیت وسیله نقلیه را اثبات 
کند، همواره پیگیر و دغدغه مند هستند. از این 
رو کارشناسان این شرکت همواره در تلاش اند تا 
بسترهای غیر حضوری خدمات را برای خدمت 

رسانی بهتر و سریع تر فراهم سازند. 
پلیس،  خبری  پایگاه  گزارش  براساس 
مدیرعامل شرکت پژوهش و توسعه ناجی در 
پایان گفت: در نرم افزار پلیس من نیز استعلام 
سند مالکیت و کارت خودرو به صورت همزمان 
قابل انجام است و در آینده ای نزدیک استعلام 
و پیگیری سند موتورسیکلت نیز به این نرم افزار 

اضافه خواهد شد. 

بخش  نمایندگان  پیش  روز  چند 
خصوصی که با رئیس سازمان حفاظت 
از محیط زیست به مناسبت هفته هوای 
ح تصویب  کرده بودند؛ طر ک دیدار  پا
لایحه تعطیلی زمستانی مدارس را ارائه 
دادند.  سعید تاجیک، رئیس کمیسیون 
انرژی و محیط زیست اتاق بازرگانی تهران 
داریم،  خاص  راهکار  یک  کرد:  اعلام 
تعطیلی زمستانی یک ماهه مدارس در 
بازه 15 آذر تا 15 دی اضافه شود و در مقابل 
تعطیلات تابستانی در خرداد و شهریور کم 
شود.  به گزارش برنا، محسن پیرهادی، 
کسیون مدیریت شهری مجلس  رئیس فرا
در این رابطه گفت: می توان با کاستن 10 
روز از تعطیلات تابستان و توزیع طی نیمه 

دوم سال به نوعی آن را ساماندهی کرد. 
چندین  که  پیشنهادهایی  از  یکی 
سال است درباره کاهش آلودگی هوا در 
ح می شود،  اواخر پاییز و زمستان مطر
ح تعطیلات زمستانی است؛ طرحی  طر
می شود  ح  مطر یکبار  وقت  هرچند  که 
گفته شده  و دوباره به سکوت می رود. 
است ایده تعطیلات زمستانی و کاهش 
تعطیلات تابستانی مدارس نخستین بار 
در سال 1۳۳6 از سوی وزارت فرهنگ آن 
ح شد، اما، چون مورد موافقت  زمان مطر
نگرفت،  قرار  زمان  آن  وقت  مسئولان 
مسکوت ماند. در سال 75 قرار شد 10 روز 
در میانه زمستان تعطیل باشد؛ طبق این 
طرح، دانش آموزان 15 روز زودتر و در میانه 
، سال تحصیلی را آغاز می کردند تا  شهریور
تعطیلات زمستانی، داشته باشند.  وزیر 
وقت آموزش و پرورش، هدف از اجرای 
زمستانی  مسافرت های  امکان  را  آن 
فصل  این  در  ایرانگردی  و  خانواده ها 
ح اتفاقا دو،  عنوان کرده بود که این طر
سه سال اجرا شد، اما بعد با تغییر نظام 

آموزشی عملا اجرا نشد. 
رئیس وقت سازمان میراث فرهنگی و 
گردشگری هم در سال ۹۳ نسبت به نبود 
تعطیلات زمستانی گلایه داشت. وی در 

این خصوص گفته بود: »با وجود اینکه 
ایران اقلیم های متنوعی دارد و بسیاری 
از شهرها در زمستان آب وهوای خوبی 
دارند، اما هنوز زمستان برای بسیاری از 
مردم ایران فصل سفر نیست، چون فصل 
مدارس است« و همین شد که پیشنهاد 
ح تعطیلات زمستانی را به دولت داد  طر
ح شد که آموزش  و در همان زمان مطر
تعطیلات  ح  طر باید  خیلی  پرورش  و 
ح هم  زمستانی موافق نیست و این طر
به نتیجه ای نرسید.  بعد از آن دوباره 
۹5، رئیس وقت سازمان  در دی سال 
پیشنهاد  از  زیست  محیط  از  حفاظت 
تغییر تعطیلات به وزارت آموزش و پرورش 
ح در  که این طر خبر داد و عنوان شد 
دولت در دست بررسی است، اما این طرح 
هم به سرنوشت طرح های قبلی پیوست. 
سپس در شهریور سال 1۳۹7 بود که 
ح تعطیلات زمستانی توسط  دوباره طر
مسئولان وقت سازمان میراث فرهنگی و 
گردشگری و سازمان حفاظت از محیط 
زیست با هدف توسعه و رونق گردشگری 
کاهش آلودگی هوا  در فصل زمستان و 
پیش بینی  و  شد  ح  مطر کلانشهرها  در 
شد مدارس پنج روز تعطیل باشند که با 
احتساب دو پنجشنبه و دو جمعه این 

تعطیلات به ۹ روز می رسید. 
در آذر همان سال محمد بطحایی وزیر 
وقت آموزش و پرورش درباره تعطیلات 
زمستانی گفت: »یک نظر این است که 
تعطیلات زمستانی نیاز به مصوبه مجلس 
توسط  که  است  این  دیگر  نظر  و  دارد 
شوراهای آموزش و پرورش استان بررسی 
شود؛ نگرانیم که ناهماهنگی هایی بین 
استان ها به وجود  آید. برای همین گفته ام 
که امسال این موضوع منتفی است و برای 

امسال اتفاق نخواهد افتاد.« 
آن  در  که  زمستانی  تعطیلات  ح  طر
ح شده  زمان با سر و صدا و پُر شتاب مطر
بود، خیلی زود به سکوت رفت و خبری 

از آن نشد. 

نظیف،  طحان  هادی  دی ماه   2۴
سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد: مصوبه 
افزایش سن بازنشستگی در بررسی های 
ع و قانون  صورت گرفته خلاف موازین شر
اساسی شناخته نشد و مورد تایید قرار 
گرفت.  »افزایش سن و سابقه بازنشستگی« 
یکی از بندهای لایحه برنامه هفتم توسعه 
بود که دولت برای رفع ناترازی صندوق های 
داد؛  پیشنهاد  مجلس  به  بازنشستگی 
، تعاون  پیش تر صولت مرتضوی، وزیر کار
سن  افزایش  مورد  در  اجتماعی  رفاه  و 
بازنشستگی گفته بود که »این مساله قاعده 
قبول شده جهانی است؛ افزایش تدریجی 
سن بازنشستگی یکی از راه های پایداری 
صندوق های بازنشستگی و جلوگیری از 
ورشکستگی آنهاست.« در هر حال، این 
در  کارگران،  اعتراضات  به رغم  پیشنهاد 
شورای نگهبان به تایید نهایی رسید و از 
، از سال آینده اجرایی می شود. دولت،  قرار
مجلس و شورای نگهبان، با افزایش سن و 
سابقه بازنشستگی موافقند اما مزدبگیران 
آن را ابزاری برای سلب حقوق قانونی خود 
می دانند؛ افزایش سن و سابقه بازنشستگی، 
چه اثراتی خواهد داشت و آیا می تواند بحران 
ناترازی صندوق های بازنشستگی کشور را 

برطرف کند؟
فرشید یزدانی، کارشناس رفاه و تامین 
کید  اجتماعی در گفت وگو با ایلنا ضمن تا
بر لزوم اصلاحات ساختاری صندوق ها، 
معتقد است؛ در شرایط فعلی، افزایش سن و 
سابقه بازنشستگی نمی تواند صندوق های 
بازنشستگی را از بحرانِ قریب الوقوع نجات 
راه حل  کردن  برای پیدا  گفت:  او  دهد. 
پاسخ  سوال  این  به  باید  اول  مناسب، 
که چرا صندوق های بازنشستگی  دهیم 
دچار بحران شده اند. بحران صندوق های 
بازنشستگیِ ایران اساساً ناشی از پایین 
بودن سن بازنشستگی نیست؛ مهم ترین 
عامل بحران ساز در صندوق ها، چه تامین 
نظام  و چه سایر صندوق ها،  اجتماعی 
مدیریتی و ساختار مدیریتی آن هاست؛ 

ساختاری که فسادآمیز است، ساختاری 
که نظارت پذیر و کنترل پذیر نیست، بدون 
تردید بحران به وجود می آورد. وقتی ساختار 
معیوب است، دولت ها به سوی کم کردن از 
حقوق مردم روی می آورند، این یک قاعده  
ا ست.  در تاریخ جهانیِ شوک درمانی های 
اقتصادی هم به عینه می بینیم که در هر 
یک از دولت  ها یکسری اقدامات به ضرر 
مردم انجام داده اند. الان هم همین اتفاق 
افتاده است و قابل انتظار بود که دولت 
به اقداماتی علیه حقوق اجتماعی مردم 
گر قرار  دست بزند.  به بیان این کارشناس: ا
بود اصلاحات پارامتریک اتفاق بیفتد، باید 
قبلش یک کار کارشناسی جدی می شد؛ 
مثلاً ما در صندوق ها بحث زنان را داریم، 
بحث ۴2 سال سن و 20 سال سابقه داریم، 
کلی مباحث دیگر مطرح است که متاسفانه 
در این اصلاحات پارامتریکِ یکجانبه و 
کارشناسی نشده، هیچ کدام از این مولفه ها 

دیده نشده است. 
اما تاثیر این افزایش سن و سابقه چقدر 
است و آیا می تواند در پایداری صندوق ها 

اثرگذار باشد؟
به عقیده یزدانی: این افزایش سن و 
سابقه بازنشستگی، هیچ تاثیر جدی روی 
پایداری صندوق های بازنشستگی کشور 
نخواهد داشت. با این مصوبه، احتمالاً یک 
بخش قابل توجهی از بیمه شدگان فعلی 
ج  یا احتمالی از زیر چتر صندوق ها خار
خواهند شد به عبارت دقیق تر، بیمه گریزی 
اتفاق خواهد افتاد. فرد می گوید قبلاً باید ۳0 
سال حق بیمه می دادم و صبر می کردم تا 
بازنشست شوم حالا باید ۳5 سال کار کنم؛ 
در این میان، بیمه های تجاری یک مقابله و 
رقابتی با صندوق های بازنشستگی دارند؛ 
اقل از نظر شکلی زیباتر و  این بیمه ها لا
فریبنده تر هستند و بدون شک، یک بخشی 
از بیمه شدگان را این بیمه های تجاری 
جذب خواهند کرد. این گریز قطعاً می تواند 
آسیب زا باشد و ضریب نفوذ صندوق های 

بازنشستگی را کاهش دهد. 

کسیون مدیریت شهری مجلس از طرح تعطیلات زمستانی استقبال کرد رئیس فرا

ازاین پس مدارس تعطیلات زمستانه هم دارند؟
یک کارشناس رفاه و تامین اجتماعی: 

تامین اجتماعی نیاز به اصلاحات ساختاری دارد


